
Zapisnik

s 2 sastanka LiTc radtlc skupinc za izradLl Nacrta Nitcionalnog plana za ukljuai\an]c Ronla /!
razdobljc od 2021 do2027 godineiNacnaAkcLjskogp)anazaprovedbuNacionrlnogplann

za ukljuaivanje Roma. za razdoblje od 2021 do2022. godinc za podruile prercnrije
antiromskoq rasizma i diskriminaciic

odrianog 12. veljade 2021. godine



Dhevni rcd:

10:00 - 10:10 Uvod

l0:10 ll:00 Analiza i rasprava: l. prijedlog Nacrta Nacionalnog plana za ukljuEivanje
Roma, za razdoblje od 2021. do 2027. godine po tematskim cjelinama
izdvojenim u Upitniku

I l:00 I l:50 Analiza i rasprava: 2. prijedlog Nac(a Akcijskog plana za provedbu
N acionalnog p lana za uklj ui ivanj e Roma, za razdoblje od 2O2l . do 2027 .
godrne, za 2021.-2022. po temarskim cjelinama izdvojenim u Upitniku

I I :50 - 12:00 Sumiranje rasprave i zatvaranje sasranka

Nazoini ilanovi Uie radne skuoine:

Na drugom sastankti UZe radne skupine za izradu Nacrta Nacionalnog plana za ukljudivanje
Roma, za razdoblje od 2021. do 2027. godine i Nac(a Alcijskog plana za provedbu
Nacronalnog plana za ukljudivanje Roma, za razdoblje od 2021. do 2022. godine za podruaje
prcvencije afltiromskog rasizma idiskiminacije (u daljnjem tekstu: UZa radna skupina)
sudjelovali su:

- vodrtelj UZe radne skupine:Aleksa Dokii

- zamjenica voditelja Uie radne skupine: Klaudija Kregar Oreikovii

- dlanovi UZe radne skupine (poredani abecednim redom):

L Balija Tihana Minisrarstvo vanjskih i europskih poslova
2. Bosak Manina - Ured za ravnopmvnost spolova
L Buljan Culej Jasminka - Ministarstvo regionalnoga razvoja i fondova Europske unije
4 eavlovi6 Monika Urcd puake pravobraniteljice
5. Filipi Zrinka - Ministarctvo pravosutla i uprave
6. Grbii Emir - Ministarstvo regionalnoga razvoja i fondova Europske uni.je
7 Grgii Josip - Ured pravobraniteljice za ravnopravnost spolova
8 lvarda Tihomira Ministarstvo zdravstva
9. JuriSi6 Darijo Ured pravobraniteljice za osobe s invaliditetom
10 Lali6 Sara Cemar za mirovne studije
I 1. Musii Sini5a-Senad Romska organizacija mladih Hrvatske
12. Novosel Domagoj - Sredisnji drZavni ured za demografrju i mlade
I 3 Prprovia Barbara Hrvatski crveni kriz (umjesto Vlatke Vinceti6)
14. Vojak Danijel - Institut za drustvena istrazivanja ,,lvo pilar.'

- Vlatka Vincetid Hrvatski crveni kriz

Sastanal su pratile i: Katarina Coha i Maja Brki6 savjernice u Uredu za ljudska prava iprava
nacionalnih manjina.



Soietak

Drugi sastonak Uie radne skupine za izradu Nacionalnog plaha za ukljuii|anje Romo, z.)
ruzdobue od 2021. do 2017. i Akcijskog plana zo provedbu Nacionqlnog pland za ukliuiiranie
Romo, za razdoblje od 2021. do 2027. godine, za rozdoblje od 2021 do 2020 gocline, za
podruije pteyencUe antirohskog rasizma i dislciminacije (u daljnje tekst : IJZa rudna skupiha)
odtZan je I2. veljaie. godine, s poietkom u l0 00 sati. Sastdnakje putem aplikacije Microsoi
Teams vodila zomjenica roditelja IJZe radne skupine, Kldudia Kregar Oreikovii, savjethicd u
Uredu za ljudska provd i prqva wrcionalhih manJMa

Sastanhl je nazoiilo l4 ilanova llle rodhe skupine, voditelj Uie ra.lhe skupihe te zamjenica
vodilelj.i UZe radne skupine.

Sostanak je koncipiran no naiin do omoguti platformu za iiroku, portictpalivnu raspravu o
odresiranju horizontalnog cilja ,,borbd protiv anliromskog rastzma i disliimin(.tcie,, u
trenutno dostupnim dokumentima - 3. p jedlogu Nacrto Nacionalnog plano za ukljuiivonie
Roma, za razdoblje od 2021 do 2027. god.ine (dalje Nacionalni plon) i 2 p jedlogu Nocrta
Akijskog plana za provedbu Nacionalhog plo a zo uHjutivqnje Roma, za razdoblie od 2021
do 2027. godine, za 2021 i 2022. godinu (dolje: Akcijski plan)

U konstruklivnoj raspravi izneseni su stayovi k ko Nacionalni plan sadii dovoljno tekslualnih
osiguraia proyedbe horizontalnog cilja borbe protiy antiromskog rasizmq i disl(riminacije, ali
i prijedlozi za unapiedenje dohumenta, poput dodavanja lireg pregleda poviesti Rom.t,
dopune s referencama ha europ,kz dokumente kaji urcduju zaitilu temeljnih prava i
anlidiskriminacuu te tehniCko uskladivanje teksta sa zakohodavnim okvirom Republike
Hrvatrke Takader, predloieno je adresiranje pqndemie bolesti COVID_I9 i potresa no
zagrebalkoth i sisoiko-petrinjskom podruiju i uljecaja ovih dogodaja no romsku populaciju

U vezi s Akcijskim planom ilanovi Llie radne slatpine miitjenja su kako ie dokument moguie
unaptijediti, posebno u kontekttu predlaganja tujera koje bi izrovniie odgovarole na
hotizontalni ciA borbe prcliv antitomsk g rasizha i disloiminacie. Tokoder, zonieteno je
koko regionalne nejednokasti unutar romskih zajednica prikazane u Nacionalnom plonu nisu
dovoljno reflehirane u mjeruma Nadalje, prostora za unaprjedenje ima u okyiru sektorskih
polilika, gdje je nazna1ena potreba veteg angaimana nadleinih tijela za predlaganje tetcg
brcja mjera koje bi odgovorile na deteklirone potrebe romske zaiednice, o izdzov predstaylja i
adres irunj e pt ostorne segregacije.

Sastanak je z@rlen u I I : I 5 soti.



Uvodno:

Drugi sastanak UZe radne skupine zapoEeoje u l0:00 sati, 12. veljade 2021. godine, a odrzan
jc u virtualnom obliku (putem Microsoft Teams aplikacije). Sastanak je vodila zamjenica
voditelja UZe radne skupine, Klaudija Kregar Ore3kovi6, savjetnica u Uredu za ljudska prava i
prava nacionalnih manjina (u daljnjem tekstu: Ured).

Z-amjenica voditelja UZe radne skupine uvodno je prezentirala koncept sastanka, koji je
zami5ljen kao razmjena miSljenja s ciljem veieg inputa dlanova UZe radne skupine. Uoai
sastanka alanovima UZe radne skupine dostavljen je upitnik kojije trebao olaksati pripremu za
sastanak. Pitanja iz upitnika imala su za cilj olaksati vodenje rasprave, s time da.je naglaseno
kako se tijekom sastanka neie prelaziti svako pitanje upitnika ve6 kljudna: sadrZava li 3.
Prijedlog Nacrta Nacionalnog plana za ukljuaivanje Roma, razdoblje od 2021. do 2027. godine
(u dalinjem tekstu: Nacionalni plan) dovoljno tekstualnih,,osigurada.,provedbe Nacionalnog
plana u skladu s horizontalnim zahdevom borbe protiv antiromskog rasizma idiskriminacije u
dijelu koji opisujc aktivnosti koje 6e biti poduzete u seklorskim ciljevima dokumenta.
Napomenuto je kako je od dlanova UZe radne skupine zatrazena dostava popunjenih upitnika
te su do trenutka odrzavanja sastanka stigli pisani prilozi Uteda pudke pravobranileljice,
Pravobraniteljice za ravnopravnost spolova, Ureda za ravnopravnost spolova i Ministarstva
vanjskih i europskih poslova.

ri\ x: 3. l'ri acrla \ c
od 2l)21, d dinr Do clinr ma im u fiDitni

Nakon uvodnog izlagada. za rijea sejavio dr. sc Vojak (lnstitut za drustvena istraZivanja ,,lvo
Pilar') Pohvalioje iznin'mu kvalitetu Nacionalnog plana, no smatra kakoje dokument potrebno
urcditi i lektorirari le srruktumo bolje oblikovati s jezidnog aspekta. Vezano uz definicilrj
antiromskog rasizma smatra da je u redu da je Republika Hrvatska zauzela srav o terminu
antiromizam. nasravno i na stav ravnatelja Ureda, g. Tahirija. Medutim, dodao je kako se u
dokumentu navode reference na preporuke IHRA-e, u tijim preporukama jasno stoji termin
onli-Romd disctiminotion / antiqypsyism te.ie postavio pitanje zasto se termin preveo kao
antiromski rasizam- a ne anriromska diskriminacija. Nadalje, u dijelu gdje podinje opis
srednjoroanih razvojnih porreba, uvodni povijesni dio koji se sastoji od dvije reaenice dostaje
neprecizan te predlaze da ga se promijeni idoradi. Smatra upitnom tezu u drugoj reaenici gdje
stoji da se ..veiina danasnjih Roma nastanila na podrudju Republike Hrvatske nakon Drugog
s!,ietskog rata. buduii da su hrvatski Romi, osim u Medimurju i Baranji, koji su se nalazili na
teritoriju tadasnje Madarske. stradali u ustaikim progonima tijekom Drugog svjetskog rata,.,
buduii dajc neprecizna i ne stoji zbog toga Sto su Romi podrudju Medimurja i Baranje takoder
stradali. posebno dolaskom Strelastlh kJizeva pro-nacistiike stranke u srudenom 1944 godine
i veliki dio Roma s tog podrudja je bio depo nlral. Zalale se za to da se barem na jednoj kartici
sazeto prikaze bogata povijest i kultura Roma i da se posebno istakne kakoje ro danasledna od
na)stari.iih manj inskih skupina u Republici Hrvatskoj. Sljedeia napomena odnosi se na obiljeZja
rolnskog identiteta (romskijezik, tradicionalna romska glazba i tradicionalni romski plesovi),
kole bi nadopunio i romskim obnima



Zamjenica voditelja UZe radne skupineje, vezano uz referencu na romske obrte. istaknula kako
su u okviru istraZivanja baznih podataka bila postavljena pitania istraZivanon stanovniStvu o
tome Sto oni smatraju odrednicama vlastitog identiteta te je ovo bio njihov odgovor. C. Vojak
je naveo kako je pitanje u isftazivanju bilo dosta neprecizno postavljeno te smatra da br dio
vezano uz romske obrte (primjerice skupina Bajasa koja se naziva Koritari) trebao biti ukljuden
u tekst, jer se time rusi i stereotip o Romima kao neradnicima.

Vezano uz dio dokurnenta u kojem se govori o participaciji Roma i Hrvatskom saboru. trebalo
bi todnije naznaaiti da su romski zasrupnici u Hrvatskom saboru od VL saziva,200g, godine.
Takoder, predlozio je da se apostrofim kako je vecina ulemeljenJa u dokumentu bazirana na
islrarivanju baznih podataka koje je provedeno 2017. godine, no potres i pandenrila bolesti
COVID-19 doveli su do promjena polozaja (e apelira da se slidno istrazivanje ponovi Slo priie.
kako bi se prikupili podaci o trenutnoj situaciji prouzrodenoj pandemijom i potresima, posebno
na zagrebaEko-petrinj sko-sisaEkom podrudj u.

Kod termina antiromizam, odnosno antiromski rasizam predlaZe umetanje fusnote koiom toano
objalnjava Sto se pod time podrazumijeva i zasto termin anticiganizam niie prihvalljiv

Zavrsio je napomenom vezano uz tablidni prikaz posebnih ciljeva i kljudnih pokazatelja u
odnosu na Nacionalnu razvojnu strategiju, odnosno prvi cilj ,o,.6ap rotitt anttromskog rasizma
i diskriminocie - opdenito pitanje g. Vojaka jest da prvo treba razumjeti Sio je antiromski
rasizam, kao pojam koji je jako Siroko postavljen, a ovdje se pokuSava napraviti pokazatelj
ishoda izmedu trenutne situacije i 2027. postavio je piranje kako se moze mjeriti nesb S1o nije
totno izmjereno trenutno, nego je mjerena opienita diskriminacija. sa onom razinom
diskriminacije koja Ce se mjeriti2027. godine.

Zamjenica voditelja UZe radne skupine navela je kako se ovdje govori o pcrcepuiji
diskriminacije i o osjeiaju Roma da su bili diskriminirani re je to ono Sto cijelo vrrleme mjeri
Ured, ali i Agencija EU za temeljna prava i to se uzima kao adekvatan pokazatelj - iskazana
percepcija od strane stanovnistva koje se osjeialo diskriminirano u razlititim situacijama

G. Vojak pojasnio je kat(o je njegova napomena usmjerena na todno odredivanje Sto se misli
pod antiromskim rasizmom - da lije antiromski rasizam j ednako diskriminacija llije anttromskl
rasizam poseban kao takav pojam koji se tada treba u posebnim istrazivanjima mjeriti, buduci
da je postavljen vrlo Siroko.

Zamjenica voditelja UZe radne skupine pojasnilaje kako se rablica pokazatelia mora vezati uz
Biblioteku pokazatelja Nacionalne razvojne strategije. Dio pokazarelja Nacionalnog plana
povlaai se iz Biblioteke pokazarelja i samo ono Sto je u Biblioteci moze sc koristiri. a drugi
dodatni pokazatelji koji su navedeni u dodatnim tablicama su pokazatelji koji 6e se prikupljati
ponovljenim istraZivanjem SloZila se s g. Vojakom kako dosla poteikoia ima u
operacionalizacijskom smislu i zahvalilaje na njegovom komentaru. Dodala.iejoi kakole oro
tema koja nadilazi hrvatski okvir za ukljuaivanje Roma zato Sto jest europska tema tc Je i lista
pokazatelja na razini EU takoderjoS nedovrsena i o pokazateljima sejos uvijek raspravlia

Nakon izlaganja g. Vojaka, Zamjenica voditelja UZe radne skupine predala je riled gdi Balija
(Ministarstvo vanjskih i europskih poslova).



Cda Balija napomenula je kako je Ministarstvo vanjskih i europskih poslova iniciralo
ukljudivanje IHI{A-ine definicije u Nacionalni plan re je Zeljela pojasniti proces oko
odrcdivanja terminologije. Postr.rpak usvajanja terminologija unutar IHRA_e trajao je aitavu
2020 godinu, poraknuto je u okviru njemadkog predsjedanja IHfu{_om i konaano usvojeno u
rujnu 2020. godine. Glavni spor je bio upravo oko toga koji 6e se termin korisriri. prvo je
predloZen termin arlig,,pq,rrrz, koji dijelu dlanica IHRA-e iz engleskog govomog podrudja nije
bio prihvatljiv te se preSlo na antiromski rasizam. pa se ponovo u pregovorima \ratio ipojam
antig)plyisn. Na kraju usvojena delinicija glasi antiglpsyis / antiromski rasizam. Medutim,
drzave elanice su poraknure da u nacionalnim prijevodima koriste termin iprijevod koji
smatraju na.jadekvatnijim. U tom smislu je Ministarstvo vanjskih poslova, nakon usvajanja
definicije, provelo konzultacije s relevantnim tijelima, Uredom, Ministarstvom pravosuda i
uprave i Ministarstvom znanosti i obrazovanja, u kojima je predloZilo termin antiromski
rasizam i diskriminacija. stava kako je to najsveobuhvatniji pojam onoga Sto se tim pojmom
2cli adresirati te bi pritom antiromski rasizam bio skup uvjerenja, a diskriminacija njegova
manil'estacija. U okviru konzulracija dobivena su pozitivna miSljenja svih tijela, a Ured je
provco i dodatne konzultacije s romskim organizacijama te je predlozena definicija, odnosno
prjevod usuglaSen

Potom se za rijed javila gda Lali6 (Centar za mirovne studije) koja se sloZila s iznesenim
poteskoiama u operacionalizaciji koncepta antiromskog rasizma i kasnijem mjerenju tog skupa
uvjerenja. Istaknula je kako bi istraZivanj^ vezana uz ovaj pojam koja bi obuhvacala opiu
populaciju bila poZeljna te nadu da 6e se takva i u nekom narednom razdoblju provoditi. Vezano
uz Nacionalnr plan, ukazalaje na vjerojatnu omasku u posebnom cilju u podrudju obrazovanja:
Djelovatr prema smanjenju segregacije smanjivanjem najmanje za pola udjela romske djece
koja pohadaju obvezni program pred5kole i osnovnoskolsku naobrazbu, odnosno da bi na kraju
trebalo dodati rijedi ,,u segregiranim razredima... Zamjenica voditelja UZe radne skupine
zahralilcjc i navela kako ie se to dopuniti

Rijea je potom predala g JuriSi6u (Ured pravobraniteljicc za osobe s invaliditetom). G. Jurisi6
iestitao 1e [-lredu na opscznoj pripremi strateskog dokumenta ie haznaaio kako bi bilo pozeljno
da se i ostali strateSki dokumenti koji se tidu horizontalnih tema i preduvjet su za osiguravanje
sredstava EU imaju ovakav pristup, s dovoljno vremena i sastanaka na kojima se mogu iskazati
razliiita miSljenja Nadovezao se na raspravu o terminologiji, istaknuo je kako u
antidiskriminacijskom zakonodavstvu postoji odredena razlika izmetlu diskiminacije i rasizma
te je predlozio da se u odredenim dijelovima teksta koriste oba pojma. Nije potrebno zauzeti
stav da je sve potrebno formalno-pravno imenovati, ali se s obzirom na odrealene, pogotovo
negalivne poja\e moze te pojave imenovati Sto je blize stvamoj situaciji. Diskriminacija i
rasizam imaju odredeno stupnjevanje u normativnim pravnim aktima, postoji razlika i razlog
zasto se koristi ijedan i drugi pojam. Vezano za konkretno osobe s invaliditetom pripadnike
romske nacionalne manjine, Ured pravobraniteljice za osobe za invaliditetom ne zapnma
pre\iSe predstavki, prituibi ili prigovora vezanih uz diskriminaciju od te populacije, no svake
godine zaprimaj u odredeni broj upita koji se tiau ostvarivanja odredenih prava, posebno iz dijela
sociJalne skrbi i zdravslvene zastite. Stoga su i statistidki podaci o priturbama na diskriminaciju
osoba s invaliditetom iz romske populacije skromni te je potvrdio kako podaci navedeni u
Nacionalnom planu (str 27) odgovaraju onima s kojima Ured pravobranitelja za osobe s



invaliditetom raspolaZe. Skenuo je pozomost na tekst na stranici 77. gdie se navodi rermin
,.specijalizirani pravobranitelji" te predlozio zamjenu termina s..posebnim pravobranilel.iima...
kako bi to bilo u skladu sa zakonodavstvom. Konadno, milljenja je kako Nacionalni plan kao
strateski dokument sadrZi dovoljno elemenata da obuhvati sva podrutja Zjvota, jer desto je
prisutna pogieSna predodZba da su za pojedinu ranj ivu skr:pinu u druitvu iskljudivo vaZna samo
odredena podruCja, primjerice podrudje socijalne skbi, no jednako su vaZna i ostala podruaja
poput kulture, obrazovanja, sporta i sl.

Zamjenica voditelja UZe radne skupine zahvalila je komentarima i na ukazanim potrebama
ispravljanja poiedinih dijelova teksta primjedba yezana uz razlikovanje rasizma i
diskiminacije izuzetnoje vazna i Ured ae o tome voditi raauna prilikom revidiranja dokumenra

Za rijed se potom javila gda Cavlovii (Ured pudke pravobranireljice) koja se sloZila s vei
iznesenim komentarima, posebno naglasivsi kako je Ured pudke pravobraniteljice vei u
upitniku skenuo pozomost na nedostaju6i dio teksta u posebnom cilju u obrazovanju koji se
tiae segregiranih razreda. Takoder, potvrdila je komentare g. JuriSi6a o izmjenama teksta kako
bi isti primjereno odrazavao zakonodavni okvir. Nadalje, referirala se na stranicu l2
Nacionalnog plana, na kojoj se opisuje i proces usuglaSavanja iusvajanja sintagme antiromski
rasizam i diskriminacija te postupak uskladivanja s medunarodnim dokumentima na razini LIN_
a i Vijeea Europe, smatm da treba dodati i razinu EU, odnosno povelju Europske unije o
temeljnim pravima i rashu direkliyu te Ell framework stzbilanja diskriminacije.

Zamjenica voditelja UZe radne skupine zahvalilaJe na komentaru te potrebi stavljania referencj
na Povelju i ostale navedene dokumente, no israknulaje kakoje sam Okvir EU integraciie Roma
vodio paznju o uskladivanju s Poveljom, rasnom direktivom iostalim dokumentrma.

Za komentar se dalje javio g. Novosel (SrediSnji drZavni ured za demograhju i mlade) koji se
slozio sa svim do sada iznesenim komentarima, pogotovo s komentarima g. Vojaka i potrebr
detaljnije razrade povijesti Roma te smatra kako bi u kulturoloskom dijelu dodati i referencu na
obrte. Sto se tide komentara o mjerljivosti, poteskoie s mjerenjem unutar dokumenata.
pogotovo kada je rijed o apstraktnim teSko mjerljivim pojmovim4 poznate su unutar drzavne
uprave, no smatra kako je zajednidkim naporima mogu6e pronadi najbolje rjesenje.

Nastavno na posljednji komentar, zamjenica voditelja UZe radne skupine navela je kako je
upitnik baznog istraZivanja imao 350 varijabli, no iz iznesenih komentara jasno.ie da gaje
moguiejoS doraditi i unaprijediti. Teskojejednim istrazivanjem obuhvatiti sve aspekrc Zivora
teje pozdravila prijedlog za provedbu specifiCnih ciljanih isrrazivanja poiedinih poiava. kao S1o
je rasizam kod opde populacije. Ponovoje dala rijea g Vojaku.

G. Vojak se referirao na poglavlje terminskog plana provedbe projekata od strateskog znaiaJa,
kod projekta JUPI l, gdje se navodi katak opis projekata [onda usmjerenog jedinicama lokalne
i podruane (regionalne) sa.rnouprave i organizacijama civilnog dru5tva, predloZio bi da se u ovu
aktivnost ukljude znanstvene i obrazovne institucije. U okviru istog proiekta kod aklivnosti c.
kojom se podiZe razina svijesti o romskoj kulturi, jeziku i povijesti navodi se neprecizan rermin
,,romske Zrtve holokausta', Predlaze da se zamijeni terminom romske Zrtvs gs16s;6. 7

Samudaripen, kojije usugla.Sen na razini romske zajednice. predlaZe dodavanje toEke e, koja bi
se odnosila na potporu aktivnostima koje imaju za cilj istraZivanje ipoduaavanje o povijesti i



kulturi Roma, kako bi se izravnije adresiralo ono Sto nam danas nedostaje. Na izradu
Nacionalnog plana uvelike je utjecalo isrrazi\anje provedeno 2017. godine i io isrraiivanje
ukazuje na dinjenicu da ne-Romi, ali i sami Romi ne poznaju dovoljno romsku povijest, kulturu
i tradrciju te bi ukljudivanje ove toake apostrofiralo tu potrebu te bi to bilo u skladu s poticanjem
borbc protiv antiromskog rasizma i diskriminacije Napomenuo je i kako 6e sve iznesene
prrmjedbe dostaviri Uredu i u pisanom obliku.

Z-amjenica voditelja UZe radne skupine zahvalila je g. Vojaku na dodatnom komentaru te
postavila pitanje rehnidke prirode o nadinu koncipiraqja ovakvih istrazivanja. Naime, Ured u
okvrru predlozenih strateskih projekata uvijek planira iistrazivatke aktivnosti koje se u8ovaraju
postupcima javne nabave, pa su u tom smislu otvorene i akademskoj zajednicr. Iztazlla je
dvojbu o moguinosti ugradivanja znanstvenih istrazivanja kao rakvih u aktivnosti projekta,
buduii da postoje fondovi kojima se financiraju upravo znanstvena islrazivanja, dok se u okviru
projekata Ureda planiraju primijenjena istraZivanjima koja mogu biti transferirana u javne
politike i to je argumenlacija potrebe takve vrste aktivnosti u okviru fonda na koji se aplicira.
Medutim, Ured ie istraziti mogu6nosti iovakvih aktivnosti.

Zahvalila jc svima na konstruktivnim i vrijednim komentarima. prije otvaranja rasprave na
rduau roeku dncvnog rcda, zamjenica voditelja UZe radne skupine napomenula je kako Ured,
ulaskom u proces izrade Nacionalnog plana, od prvog provedbenog dokumenta _ Akcijskog
plana nije oaekivao revolucioname pomake, budu6i daje Drzavni proradun vei prihvaien, a u
kontekstu novonastalih okolnosti idodatno reduciran. Medutim, oaekivanja za Akcijske
planove koji ce slijediti su znadajno optimistidnija. potom je otvorila raspravu o 2. prijedlogu
Nacrta Akcijskog plana

\nnlizx i 2. l'ri crta A lnna
ucl\,tntc rrzdobl 1. do 2027 za 202

ci€linama izdr oienim u []Ditniku

C Juri5ii smatra kalo je pohvalno Sto se nije illo u revolucioname pomake, jer je bitan
kontinuilel,jer posroje projekrne aktivnosti ko1e su u tijeku i kojeje potrebno nastaviti. Upravo
nlrhovo predvidanje omogucava njihovo buduie financiranje, ito je pozitivno. Kao nedostatak
!idi ainjenicu da veliki broj rilela kao mjere Akcijskog plana predlaze aktivnosti koje su ionako
njihov dio djelokruga. Akcijski planovi bi trebali imati neke inovacije i stvarari neku dodanu
vriiednost. ne uvijek isklju6ivo iskoristavati aktivnosti koje spadaju u redovni rad. Iakoje dobro
da se i ovakve aktivnosti nalaze u provedbenim dokumentima, jedna vi5a doza inovativnosti
bila br dobrodoSla za sve dionike diji poloiaj se poku5ava izjednaditi s ostatkom populacije.

Zamienica voditelja [JZe radne skupine zahvalila je na komentaru i navela kako Ured dijeli
takvo misljenje da u svaki idu6i A]<cijski plan i sa stmne Ureda ude neka nova mjera. VaZnoje
da se stvari nastavljaju, no treba uvoditi i promjene, a ono Sto funkcionira moguCe je i dalje
unaprijediti.

Cda eavlovii slozila se s komentarima g. Jurijiia, no i s komentarima gde Kregar OreSkovii u
pogledu ograniEenja koje trenutna situaci.ja stavlja pred kreiranje inovativnih mjera. Smatra da
su prijedlozi orgaiizacija civilnog drustva. naroaito u poglavlju antiromskog rasizma r

diskriminacile, bili konkrerniji i smisleniji od mjera koje se nalaze u ovom prijedlogu te se nada



daieseuzeti u obzir prilikom izrade iduiih Akcijskih planova. Takoder, p mj eiuje se da. iako
nacrl Nacionalnog plana puno govori o regionalnim razlikama u ostvarivanju prava romske
nacionalne manjine te razlike nisu reflektirane u mjerama Akcijskog plana i b rakoder rreba
uzeti u obzir prilikom keiranja iduieg Akcijskog plana, ako nije mogu6e u okviru ovog. Neka
podrudja, Stoje razumljivo s obzirom na napore koje Ured ula2e u raspisivanle JUpl projekata.
poput podrudja zdravlja nisu mjerama pretjerano razradena. JUpl projekte pohvaliujc re se nada
da ie rezultirati pozitivnim pomacima u smjeru kvalitete i broja aktivnosti koie se provode le
je ponudila i podrSku Ureda pudke pravobraniteljice ukoliko 6e biti po(rebna.

zamjenica voditelja tJZe radne skupine napomenulaje kako ie se regionarne razrrke reflektrrati
u okviru pilot projekta centara za rad u zajednici, jer ie u obzir doii iskljudivo one rcgic u
kojima postoje veda romska naselja s ozbiljnijim problemima. Sto se rite projekta JUpl Zdrav.
primama idejaje bila da se dobije sveobuhvatna slika zdravstvenog stanja, a sada se razmiilja
da se projekt prosiri i ukljude konkretne preventivne aktivnosti koje bi se provodile na
lokalitetima gdje Zive Romi. U razdoblju trajanja prvog Akcijskog plana planirane su pripremne
radnje koje bi omoguiile razadu svih detalja provedbe koja bi trebala zapodeti 2023. godine i
koja bi reflektirala regionalne razlike, barem u projektima kojeje planirao Ured.

Gda Cavlovi6 postavila je pitanje vezano uz Operativni program za romsku nacionalnu
manjinu, nastavno na 3. sastanak Radne skupine, odnosno ho6e ti niegove miere biti intcgriranc
u Akcjjski plan.

Zamjenica voditelja UZe radne skupine navelaje kako je na tijelima da se odlude o pristupu, no
kako bi Ured Zelio u Akcijskom planu vidjeti imjere planirane Operativnim programom, kao i
prijedloge mjera organizacija civilnog drustva ko.je su nadle2nim tijelima prihvatliive. S1o se
posebno odnosi na prijedloge koji ne iziskuju velika hnancijska sredstva za provedbu. Na
dodatan upit, pojasnilaje kako se odekuje da mjere planirane Operativnim programom budu i
provedene, a da se eventualne korekcije mogu dogoditi na razini proraduna, buduii da sva lijela
trenutno rade u okviru Zakona o izvrsavanju Drzavnog proraauna Republike Hrvatske za 2021.
godinu.

Gda Lali6 smatra kako u horizontalnim i sektorskim podruajima ima mnogo mjera. pogotovo u
podruaju obrazovanja, koje su dobro usmjerene i za koje smatra da ie voditi zadanom cilju.
Medutim, u okviru podrudja koje se tide suzbijanja antiromskog rasizma idiskrimrnacije.
predloZene mjere nisu spome, no postoji bojazan da one neie dovollno doprrnijeti definiranim
ciljevima, odnosno nije vidljivo da mjere direktno doprinose definiranim cilievima Ciljevi na
razini sedmogodiBnjeg dokumenta ambiciozno su postavljeni, no ukoliko se vea u trenutnom
Akcijskom planu ne postave temelji osnazenih mjera, upitno je hoie li se u preostalom
razdoblju trajanja Nacionalnog plana oni dosti6i. Osvmula se na tri predloZene mjere. Vezano
lzrnleru jotonje i promicanje sigurnosli u zajednici, smatrakakoje nejasno posravljeno, tj ne
vidi se gdjeje to razgranidenje gdje su to aktivnosri koje se tiau smanjenja rizianih ponasania u
romskoj zajednici, Sto smatra kvalitetnim, no ne vidi vezu s ciljem smanjen;a broja Roma koji
su doZivjeli diskriminaciju za pola. Sto se ride mJere osnaiiranja pro.t edbe medunorodnih
dokumenata i dg,oyora, smatm kako je to nuzna, relevantna i horizontalna aktivnost za cijeli
Nacionalni plan, ali je upitno kako 6e ona doprinijeri smanjenju diskriminacije, a posebno ne
antiromskog rasizma Sto se tile policanja t podtike progrdmimo oCuvanja trladiciske kulure



Rornfl, smatra kakoje mjera dobra, no kako indirektno doprinosi ovom cilju. Stogaje pozdmvila
dogovor s 3 sastanka Radne skupine o tome daie nadlezne institucije jo! jednom razmotriti
prijedloge mjera civilnog sektora, s obzirom na to da je u okviru prethodne strategije bilo
premalo mjcra koje su bile usmjerene na potencijalne po6initelje diskriminacije. odnosno na
Siru javnosl ili gradane opienito, na lokalne zajednice u kojima Zive Romi, na poslodavce i dr.
Sto se tiie horizonralnog podruaja koje se tiCe panicipacije smarra da je ono por"runo .
diskriminacijom, jer se tini da se nijedna mjera unutar ovog podrudja ne odnosi na posebni cilj
udvottruiiti udio Rona koji podnose pritu.be na diskrimik tciu Smatra kakoje to potencijalno
teSko i financijski zahrjevno, medurim, bez financijskih intervencija i kapacitiranja instirucija i
drugih aktera koji rade na besplatnoj pravnoj pomo6i, pravobraniteljskih institucija koje
prikupljaju priruzbe na diskriminaciju ive6eg r.rlaganja u informiranje romske manjine cilj se
neie moii dostiii. Jedan od JUPI projekata koli ukljuduje centre za rad u zajednjci imobilhe
timove moZe biti potencijalni odgovor na ovaj problem, samo Sto je provedba projekata
planirana r.r kasnijem razdoblju te je upitno hoie li ostati dovoljno vremena da se ciljevi
dosegnu Sto se tiae podruaja obrazovanja, smara odlidnim Sto ima puno mjera koje se tidu
tuklanjanJa segregacije Posuvilaje pitanje je Ii mjera koja se tide ulaganja u prijevoz romskih
uCenika iz udaljenih romskih naselja u ikole adresira iproblem s upisnim kvotama ili
podruaj ima (Sto nije sluaaj). ito smatra da bi trebalo adresrrati i daje ro jedini naain smanjenja
segrcgacije u obrazovanju. U podrudju zaposljavanja ima puno odlienih mjera, posebno mjera
infbrmrranja poslodavaca kojeje nositelj Hrvatska udruga poslodavaca (dalje: lIUp), no izrazila
je zabrinutost zbog dinjenice da je udruga nositelj mjere i da se ona hnancira vlastitim
sredstvima udruge te je preporuaila da ulogu nositelja preuzme neka od institucija. Sto se tiae
podrudja stanovanja, iz perspektive suzbijanja antiromskog rasizjna i diskiminacije, smatra da
nema dovoljno mjera koje ciljaju na prostomu desegregaciju.

Zamjenica voditelja UZe radne skupine dodalaje, u kontekstu besplatne pravne pomoci i mjera
koie se tiiu suzbijanja diskiminacije, Ured pripremio otvoreni poziv Borba protiv
diskriminacije. u kojem je jedan dio aktivnosti usmjeren suzbijanju diskriminacije prema
Ilominra. a drugije na opaenitijoj razini Medutim. projekt je ovoga aasa na listi iekanja te
stoga niie niri r:graden u prijedlog Akcijskog plana. Sto se tiae kulture. u okviru europskog
okvira su aktivnosti koje sc tiau kulture, pozitivnih narativa i povijesti Roma, a koje doprinose
smanjivanju diskriminacije i negativnih pojava u druStvu, smjeStene u okviru horizontalnog
cilja borba protiv diskriminacije Spomenula je kako je Ured odrZao ve6 drugi sastanak s

Hrvalskim zavodom za zapoSljavanjem iMinistarstvom rada, mirovinskoga sustava, obitelji i
socijalne politike vezano uz definiranje strateskog projekra u podrudju zaposljavanja, gdje je
ideja unaprijediti posrojeie mjere aktivne politike zaposljavanja na nadin da one adekvatnije
odgovaraju potrebama romske nacionalne manjine. Realizacija projekta je jo5 tlvijek r.r

pregovorima. no fokus bi trebao biti na NEET skupini Roma s posebnim naglaskom na djevoj ke
te bi sve aklivhosti trebale biti popraiene mjerama mentoriranja i pruZanja podrlke mladim
osobama. Projckrom bi se udinio znatajan iskorak u podrudju zapoSljavanja. Sto se tide HUp-
a. HIJP se samoinicijativno javio da provede ovu mjeru, ali HUp, HOK, HGK Ured vidi kao
vazne pannere u promociji budu6ih aktivnosti/projekata Ureda vezano za zaposljavanje.

G. Vojak relerirao se na mjere unutar cilja borbe protiv antiromskog rasizma i diskiminacijc
Podr2ava mjeru pntlcn nju i podrike programimt) oiurdhja tradiciske kulture Romu i radyskog
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programa za romsku nacionalnu manjinu kao i podrsku romskom Memorijalnom centru Ustica
Pri tom je dodao da prema njegovim saznanjima Republika Hrvatska 2023 godine preuzima
predsjedanje IHRA-om ismatra kako bi bilo dobro da se u vremenu do predsjedanja poduzmu
konkretnije aktivnosti u kontekstu borbe protiv anhromskog rasizma i diskriminaciie Smatra
kako bi se mogle ukljuditi mjere o pitanju terminologije. istrazivanja o rrenulnom staniu
antiromskog rasizma, ali i kako je to bilo u proslosti. Svjestan je proradunskih ogranidenja, ali
u kontekstu optimistidnog posravtjanja ljestvice u pojedinim sektorima, posebno u ciliu borbe
protiv antiromskog rasizma i diskiminacije, smatra kako bi bilo dobro poiadati aktivnosti u
kontekstu dostupnih sredstava. Pohvalio je rad Ministarstva znanosti i obrazovanja i njihov
prijedlog brolnih mjera te bi druge institucije trebale slijediti takav pristup.

Gda Balija porvrdila je infbrmaciju o rome da Republika Hrvarska u ozujku 2023 godine
preuzima predsjedanje IHRA-om. Sto se tide konketnih aktivnosti predsjedanja i planova za
predsjedanje, Ministarstvo vanjskih i europskih poslova ve6 je zapoaelo konzultacije na razini
tijela, a u iduiem razdoblju ie se konzultirati i s drugim tijelima drZavne uprave, a i Ured
predsjednika Vlade RH je ukljuden u to. Smaria da ie Ministarstvo vanjskih i europskih poslova
biti otvoreno za razne prijedloge Sto se tide aktivnosti i poruka naseg predsiedania. pa lako i
iznesene sugesrije puno znate u daljniim pripremama

Zamjenica voditelja Uie radne skuprne smatm vrlo vrijednim prijedlog g Voiaka. a s

Ministarstvom vanjskih i ewopskih poslova Ured .ie ostvario odlidnu suradnju tiiekom
predsjedanja Vijedem Europske unije i odekuje da ie tako biti itijekom predsjedanja IIIRA_
om,

Potom je alanove UZe radne skupine pitala postoji li nesto Sro nije bilo obuhvaieno piraniinra
u upitniku, a Stoje vazno napomenuti u kontekstu dosezanja horizontalnih ciljeva Nacionalnog
plana.

G. JuriSi6 javio se za rijed i spomenuo nove okolnosti koje su nastale pod utjecajem pandemije
bolesti COVID-Ig 2020 godine te predlaze Uredu da razmotri trebaju li neke od mjera
odredenu korekciju s obzirom na pandemiju i potresom pogodena podrudja na kojima Zrve i

pripadnici romske nacionalne manjine.

Zamjenica voditelja UZe radne skupine zahvalila .ie na prijedlogu. Istaknula je kako .je Covid
adresiran, medutim posljedice potresa nisu. posebno na podruaju Siska Ured raspola2e
informacijama koje je mogu6e i osnaZiti No, napomenula je kako ogranidenja financijskih
resursa u ovom sluaaju predstavljaju ozbiljnu prepreku.

Potom se referirala na praienje Nacionalnog plana. ponovila je vei spomenute probleme
operacionalizacije i probleme o kojima 6e biti porrebno razmisljati prilikom ponavlianja
istrazivanja vezano za antiromski rasizam, pa i identifikaciju, dodavanje obrta i sl. Napomenula
je kako je lista pokazatelja otvorena i mora ostati otvorena kako bi se zavrSilo uskladivanie s
Okvirom EU. S obzirom na to da je Nacionalna razvojna strategija usvojena, razradil ie se i ta
poglavlja Nacionalnog plana, a Ured je razmisljanja da se razdvoje tablice pokazatelja kako bi
bilo jasno koji se od navedenih pokazatelja veZu uz Nacionalnu razvojnu strategiju, a koii su
pokazatelji Nacionalnog plana, a potom idodatni pokazatelji koji ie se ukljuditi u provedbi
ponovljenog istrazivanja. ZataL\la je od Clanova Uie radne skupine da komentiraju ukoliko



nesto vezano uz pra6enje Nacionalnog plana smatraju spomim, uzimajudi u obzir nuZnu
poveznicu s pokazateljima Nacionalne razvojne strategije iz Biblioleke pokazatelja te
poveznicu s pokazateljima Okvira EU, kao i da postoje i nacionalne potrebe i vazna podrudja
koja treba reflektirati adekvatnim pokazateljima. S obzirom da nije bilo komentara, istaknula
je kako je Ured vrlo ponosan na istrazivanje baznih podataka i pokazatelje kojjma lrenutno
raspolaie te 6e u pcrspektivi. pogotovo provedbom projekta u partnerstvu s Hrvatskim zavodom
za javno zdravsrvo lezano uz sliku zdravstvenog stanja Roma, pokazatelji biti dalje
unaprjedivani.

Sumiranic rasDraye i zatvaranie sastanka

Nastavno na izneseno mogu se izvu6i sljede6izakljudci:

u kontekstu Nacionalnog plana za ukljuaivanje Rom4 za razdoblje od 2021. do 202:,.
godine:

o teksr dokumenta sadrzi dovoljno tekstualnih osigurada koji podupiru
horizontalni cilj borbe protiv antiromskog rasizma i diskiminacije;

o potrebno je ugraditi dijelove teksta i fusnote koje pobliZe objasnjavaju IHRA_
inu radnu definiciju anriromskog rasizma idiskriminacije idistinkciju izmedr.r
pojmova antiromskog rasizma i antiromske diskriminacije;

o u poglavlje ,,Srednjorotna vizija ruztoja,, potrebno je ugradili reference na
Povelju Europske unije o temeljnim pravima, msne direktive i okvir EU za
suzbijanje diskriminacije;

o ..Opis srednjorodnih razvojnih potreba.' potrebno je dopuniti Sirim pregledom
povijesti Roma;

o potrebno je izwiiri tehniEka uskladivanja terminologije u pogledu navodenja
posebnih pravobranitelja, kao i dopunu posebnog cilja u podrudju obrazovanja;

o porrebno je snaznije adresirati posljedice uzrokovane pandemijom bolesti
COVID-19 i potresima na zagrebadkom i sisadko-petrinjskom podrudju;

u kontekstu Akcijskog plana za provedbu Nacionalnog plana za ukljuaivanje Roma, za
razdoblje od 2021 do 2027 . godine, za 202t. i 2022.1

o predlo7ene mjere u horizontalnom cilju borba protiv antiromskog rasizma i
diskiminacije neadekvatno adresiraju zadane ciljeve;
uoEeno je da ni jedna mjera izravno ne adresira posebni cilj Udvostruditi udio
Roma koji podnose prituZbe na diskiminaciju, unutar horizontalnog cilja
Osna2ivanja gradanske participacije Roma;

izuzev sektorskog podruija obrazovanja, u kojem postoji niz mjera koje imaju
za cilj srnanjiti segregaciju u obrazovanju, no nisu do kraja razradene u smislu
predlaganja modela koji su se pokazali uspje5nima, u ostalim sekrorskim
ciljevima uotenje manji angaZman nadleZnih tijela prilikom predlaganja mjera;
predlozene mjere nedovoljno adresiraju regionalne nejednakosti obrazlozene u

Nacionalnom planu;

ukidanje prostome segregacije nije adekvatno popraieno predlozenim mjerama;

).2



o predlaze se kreiranje mjem vezano uz terminologuu povezanu s IHRA-inorn
radnom definicijom antiromskog rasizma i diskriminacije, kao iistrazivanja
ovog fenomena;

o potrebno je razmotriti keiranje mjera koje 6e adresirati posljedice uzrokovane
pandemijom bolesti COVID-19 i potresima na zagrebaikom i sisadko-
petrinjskom podrudju i njihov utjecaj na romsku populaciju

Zakljuano, zamjenica voditelja UZe radne skupine spomenula je kako.ie Ured planirao I9
veljade 2021 . godine dostaviti revidiranu verziju Nacionalnog plana na oditovanie, no s obzirom
na vrlo konstruktivne i opseZne komentare na danaSnjem sastanku. moguie.je revidiranie ovog
roka. Medutim, najavljeni rok za oditovanja tijela do 5. oZujka 2021 godine neie se pomicatr.
kako se ne bi ugrozili daljnji koraci u procesu i planirani rok usvajanja dokumenta od srrane
Vlade Republike Hrvatske Takoder, zamolila je g. Vojaka za preporuku literature vezano uz
po\,ijest Roma- Slo je on obe6ao dostavili.

Na kraju sastanka je svima zahvalila na sudjelovanju ipozdravila sve prisutne

Sastana.k je zavrsio u ll:15 sati.

KLASA: 016-02120-07l}l
URBROJ: 50450-02102-21-t48
ZaEreb, 17. veljade 2021.
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